
Slova cre tinş ă4 NE VORBESC MARII DUHOVNICI

“ nu este o Biseric

, nume foarte
frumos ,
dac

, nici filosofie
mai adev , ci au c

de
; au

”.[…]

- “ ”
: “

”. Dumnezeu a venit

, s
. P

-l
s , din cauza c

-l fac

”. (

, edi

.
” ,

, prin c

,
. Dar p

, noi numim
p

, adic ”. (

“

ce Dumnezeu nu ne

“
”

“
“ Acesta era convingerea sfin

, chiar c

-i
p

-l judece. Dac

s -l os
"

"

lumea care nu
cunoa

-l os , se g
“. (Ibidem, .

“

, de
pl ! Se
poate evita calea asta a p

; cuv

. Chiar la
nivelul omului exist

“ “ ar putea unul s : “
“. Aceasta nu

este informa

“ “.

, ca s
la mintea Lui cea f

“ –
cum se spune la Liturghie – “. Este
cuv -l pierdem.

, de sear

, cum p “ (Ibidem,
.

“
,

.[…] Fiecare cuv
-l

,

, -l facem
cuv

.

“

“, s

cineva din fra

-
l miluiasc , fiindc este scris: “

“.

, f

;

.

”
(

1. Biserica ortodoxă ă între
altele, ci este, pur şi simplu, firea în care Dumnezeu l-
a creat pe om. Esenţa Ortodoxiei este firea omului. Şi
a luat în istorie nume de dreaptă slăvire

şi foarte sugestiv, adică nume care trădează
ă vreţi, ceea ce au căutat Părinţii cei adevăraţi,

care n-au căutat nici slavă lumească
ărată ăutat un singur lucru: să

rămână în dreapta slăvire, descoperită Însuşi
Dumnezeu încercat să păstreze nestricată
viziunea acestei firi omeneşti

2. Prin cădere, omul a ieşit din această fire, a
căzut din firea lui şi a trebuit ca Însuşi Dumnezeu să
vină în istoria omului, să Şi suflece mâinile şi să
spună Uite, omule, vin Eu să fiu om, căci tu n-ai
aflat, n-ai ştiut cine eşti în istorie
să fie El om, a trăit toate nefericirile noastre şi toate
rezultatele căderii noastre, a trebuit să trăiască şi
moartea noastră ă treacă şi prin iad şi acolo
Dumnezeu a dat o singură lovitură ână acolo
Dumnezeu a fost blând ca un miel, dar acolo Mielul a
distrus porţile iadului şi, cum cântăm la Înviere, prin
moartea Lui a biruit moartea, a săvârşit un lucru pe
care primul Adam n-a ştiut şi n-a putut să
ăvârşească ăderii. Dar prin Înviere,

Înălţare şi şedere de-a dreapta Tatălui, El a parcurs
drumul pe care ar fi trebuit să ă măcar un om şi,
deci, în Hristos, omul s-a desăvârşit şi s-a schimbat.
Acesta este sensul Noului Testament

ţie îngrijită de Pr.
Eugen Drăgoi şi Pr. Ninel Ţugui, Editura Anastasia,
Bucureşti, 1994, pag. 25 şi 38)

3. Căutăm cu nesaţ viaţa adevărată în toate
direcţiile vieţii noastre, prin cultură ălătoriile
noastre duhovniceşti, ba chiar şi în păcat. Şi în păcat
omul, până la urmă îşi caută menirea lui cea
adevărată ăcatul ne este adevăr şi de aceea
ceea ce Domnul nu ne-a dat ca poruncă

ăcat, nu în sens moral sau etic, ci în sens ontologic,
al firii. Chiar dacă noi nu înţelegem deplin poruncile,
avem încredere în Dumnezeu, Care ne-a dezvăluit
nouă ceea ce ştie El mai bine că ne trebuie, fiindcă El
ne-a făcut şi El ne dezvăluie, prin cuvintele Sale, care
sunt năzuinţele noastre şi unde găsim hrana ce o
căutăm cu atâta poftă ă viaţa veşnică Ibidem,
pag. 31)

4. Primul pas în vieţuirea duhovnicească
este primirea vădirii Duhului, că eu sunt om păcătos.
De aceea şi Biserica ne-a dat, între altele, Taina
Spovedaniei. Pornind de la Dumnezeu Duhul,
atunci vedem păcatul în noi şi nu-l ascundem, ci
mergem să ne vădim de păcat înaintea duhovnicului
şi duhovnicul le dezleagă cu puterea pe care Domnul
a dat-o preoţiei. Dar a te spovedi nu este singurul fel
de a trăi în duh, fiindcă noi, în fiecare clipă suntem în
păcat, până înviază prin Tainele
Bisericii şi mai ales prin Taina Împărtăşaniei. Până
când Dumnezeu nu ne înviază prin Duhul Său,
rămânem în moarte, trăim în păcat. Trăirea în Duh
este conştiinţa pe care o au toţi sfinţii şi anume
conştiinţa de fiecare clipă că sunt păcătos. Care este
sfântul Bisericii noastre care să fi spus: Căutaţi către
mine, că eu vă sunt exemplu de sfinţenie? Oare nu
toţi sfinţii au spus: Eu sunt păcătos, eu sunt cel mai
mare păcătos? ţilor,
fiindcă sfinţii trăiau în Duh şi Duhul vădea în inima
lor păcatul, chiar trăind o viaţă înaltă ând
făceau minuni. Şi primeau mărturia Duhului şi se
socoteau păcătoşi, înaintea preotului şi înaintea
oricărui om.

5. Şi noi totdeauna trebuie să trăim, primind

vădirea Duhului, vădirea de păcat. Cel care ştie că
ăcătos, cum Spun Sfinţii Părinţi, nu mai vede

păcatul aproapelui ca să ă ştim că
suntem păcătoşi ce rost are să ne mai intereseze ce a
făcut aproapele? Cum să mai osândim pe fratele
nostru care păcătuieşte? Toţi Sfinţii Părinţi spun că
dacă noi judecăm şi osândim pe aproapele şi nu ne
pocăim pentru acest păcat, şi noi vom cădea în
acelaşi păcat. Şi aceasta am văzut-o de nenumărate
ori. Dacă nu ne pocăim pentru păcatul osândirii
aproapelui şi noi vom cădea în păcatul pentru care l-
am osândit pe el.

6. Şi am învăţat un lucru, anume că
Dumnezeu, vădindu-mă pe mine de păcat mă învaţă
ă fiu milostiv aproapelui. Nu să ândesc, ci să mă

rog pentru el: Doamne toţi suntem făptura mâinilor
Tale. Iartă pe robul Tău care păcătuieşte şi nu ne lăsa
pe noi în întuneric . Şi aşa în loc să osândim, în loc să
se înverşuneze sufletele noastre, începem, prin
lucrarea Duhului Sfânt, să ne înduioşăm. Acesta este
un aspect al trăirii în Duh, fiindcă atunci când noi
miluim pe aproapele devenim ca Dumnezeu Care
este milostiv şi de la care aşteptăm milostirea. Şi
atunci se coboară în noi Duhul şi Duhul Sfânt se
roagă în noi pentru tot poporul lui Dumnezeu, care
se îndepărtează de El, pentru toată

şte pe Dumnezeu şi zace în păcat. Duhul se va
coborî în sufletul celui care miluieşte pe aproapele şi,
în loc să ândească ândeşte cu milă şi cu
rugăciune la el pp. 70-71)

7. Vă spun din
amărăciunea experienţei mele: este nimic, este
moarte. Are o aparenţă de frumuseţe de viaţă

ăcere, de adâncime, de înţelepciune: minciună
ăcatului, ca fiul risipitor, dar

se poate evita numai prin rugăciune. Rugăciunea
este cuvânt ântul este energia prin care
Dumnezeu a făcut lucrurile, cerurile şi pământul.
Cuvântul este taină mare şi Părintele nostru Sofronie
spunea că are rădăcini metafizice. În sens adânc
cuvântul nu este doar informaţie, ci comuniune.
Cum putem să repetăm aceeaşi liturghie (unii preoţi
zilnic) şi să nu ne plictisim, cum ne acuză unii că este
ca şi cum am vedea aceeaşi piesă de teatru în fiecare
zi? Fiindcă Liturghia e cuvânt viu, nu spectacol. Şi
cuvântul înnoieşte şi se înnoieşte în om. Este cuvânt
viu fiindcă este energie dumnezeiască

ă energia comuniunii. De
exemplu, cum am mai amintit, în lucrul cel mai
obişnuit al lumii noastre când doi îndrăgostiţi îşi
spun: Te iubesc! ă răspundă Ştiu,
că mi-ai mai spus-o de 20 de ori deja

ţie, este comuniune. Le place să audă
cuvântul ăsta. Se înnoiesc prin el în prietenia, în
apropierea lor.

8. Cuvântul însă creşte mult mai mult în
rugăciune, când ne adresăm Domnului cu Tu
Biserica este cultură fără egal, în istorie şi ne-a dat
cuvinte de comuniune cu Însuşi Cel fără de început
Care, smerit, se pogoară la mintea noastră ă
înalţe mintea noastră ără de
început.

9. Rugăciunea este cuvântul de comuniune la
care trebuie să fim cu mare atenţie. Să luăm aminte

Înţelepciune!
ânt pe care nu trebuie să Când suntem

în Biserică la slujbe, sau când citim rugăciunile de
dimineaţă ă ori înainte sau după
Împărtăşanie, trebuie să fim atenţi să nu devină o
formalitate. Căci fiecare cuvânt e un mărgăritar de
mult preţ ământul şi cerul nu au pp.
76-77)

10. Să căutăm mai întâi, patria noastră cea
cerească Împărăţia lui Dumnezeu şi dreptatea Lui.
Şi mai înainte de toate să căutăm la rugăciune.
Sfântul cel mare al veacului nostru, Siluan Athonitul,
de multe ori, în scrierile lui, spune că greutăţile,
neajunsurile şi tragediile vin în viaţa omului fiindcă
nu se roagă ânt al Bisericii este un
mărgăritar fără de preţ pe care, dacă ajungem să
înţelegem, cum se întâmplă câteodată învie cugetul
şi ne umple inima de o trăire care ne schimbă pentru
totdeauna. Deci, să fim atenţi la fiecare cuvânt al
Sfintei Liturghii, la fiecare cuvânt ce se citeşte în
Biserică şi fiecare cuvânt de rugăciune să

ântul nostru de rugăciune. Nu numai lucruri care
sunt scrise de altcineva, într-o carte pe care o citeşte
altcineva cu glas tare, ci cuvântul acela trebuie să
devină cuvântul meu.

11. Şi de câte ori se iveşte prilej pentru
rugăciune, e bine de spus un cuvânt cât de mic ori un
gând, cât de mic ar fi el, fiindcă Dumnezeu aude şi
gândul şi cuvântul omului, dar aude de multe ori şi
dorinţe pe care omul nici nu ştie să le formuleze în
cuvinte.

12. Dar care sunt prilejurile pentru
rugăciune? Orice clipă a vieţii noastre este prilej de
rugăciune Şi dacă am primit binecuvântarea să
avem Rugăciunea lui Iisus neîntreruptă în sufletele
şi în inimile noastre, adică Doamne, Iisuse
Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, miluieşte-mă pe mine
păcătosul ă o facem. Dacă însă n-o avem, putem
însă din fiecare prilej al vieţii noastre să facem o
rugăciune. Avem o greutate? Să cerem ajutor şi
apărare de la Domnul. Am păcătuit? Să ne
deschidem inima şi să ne spovedim Domnului în
clipa aceea, chiar înainte să putem veni la preot şi să
ne spovedim şi de la epitrahil să luam darul
tămăduirii. Vedem că ţii noştri s-a
smintit sau a greşit? Aşa cum noi nu vrem să pierim
în păcatul nostru, şi pentru fratele nostru să ne
rugăm, nu să ne smintim de ce a făcut, ca Domnul să

ă ă Iubeşte pe aproapele
tău ca pe tine însuţi Deci, precum eu nu vreau să
pier, tot aşa nu vreau să piară nici fratele meu.

13. Lucru mai greu şi mai înfricoşător: dacă
ne vedeţi pe noi, pe slujitorii altarului, smintindu-ne
şi smintindu-vă ăcând lucruri care nu sunt bune
sau nu sunt drepte înaintea noastră sau înaintea lui
Dumnezeu, rugaţi-vă pentru noi şi nu vă smintiţi,
fiindcă noi numai prin rugăciunile voastre, poporul
lui Dumnezeu, ne putem călăuzi de la Duhul Sfânt şi
avem nevoie de puterea rugăciunii voastre, precum
şi voi aveţi nevoie de darul Duhului care se dă prin
preoţia noastră Şi aşa, Biserica să devină un om, un
suflet, un om în multe persoane, precum şi
Dumnezeu este un Dumnezeu în trei Persoane
Ibidem, pp. 91-93).
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